


Estem per servir-vos!
Josep Salom i Ges
Alcalde
Delegació: Protecció Ciutadana, Comunicació, 
Règim Intern i Representació Institucional.
Telèfon: 620 21 75 70 
a/e: salomgj@tona.cat 
Horari d’atenció al públic: dill. i dimc. d’11 a 2 
i de 4 a 7 i hores a convenir.

Maria Rosa Planesas i Colomer
Primera tinenta d’alcalde.
Delegació: Acció Social i Ciutadania, 
Sanitat i Família.
Telèfon: 608 22 62 38 
a/e: planesascr@tona.cat
Horari d’atenció al públic: hores a convenir.

Miquel Espona i Auferil
Segon tinent d’alcalde.
Delegació: Esports.
Telèfon: 608 22 62 39 
a/e: esponaam@tona.cat
Horari d’atenció al públic: dill. de 5 a 8 
i hores a convenir.

M. Lourdes Boneu i Valor
Tercera tinenta d’alcalde.
Delegació: Cultura i Festes.
Telèfon: 608 226 235 
a/e: boneuvml@tona.cat
Horari d’atenció al públic: dimarts i divendres 
d’11 a 1 i hores a convenir.

Sebastià Bruch i Buxaderas
Quart tinent d’alcalde.
Delegació: Hisenda, Urbanisme i Obres.
Telèfon: 608 226 161
a/e: bruchbs@tona.cat
Horari d’atenció al públic: dilluns i dimecres 
de 5 a 7 i hores a convenir.

M. Carme Feixas i Orra
Delegació: Ensenyament.
Telèfon: 608 226 237
a/e:feixasomc@tona.cat
Horari d’atenció al públic: dilluns de 3 a 5 i 
hores a convenir.

Josep M. Homs i Puigdomènech 
Delegació: Serveis, Promoció Econòmica i 
Noves Tecnologies.
Telèfon: 650 935 632
a/e: homspjm@tona.cat
Horari d’atenció al públic: dilluns de 12 a 2 i 
hores a convenir.

Jordi Vilamala i Romeu
Delegació: Joventut, Medi Ambient i Pagesia.
Telèfon: 608 226 236
a/e: vilamalarj@tona.cat
Horari d’atenció al públic: hores a convenir.

Ramon Grau i Puigvendrelló
Delegació: Comerç, Consum i Turisme.
Telèfon: 639 593 106
a/e: graupr@tona.cat
Horari d’atenció al públic: dimarts de 12 a 2 i 
hores a convenir.

AVANCEM... 
PER UN MUNICIPI DE QUALITAT

Amigues i amics tonencs,

Des del nou equip de govern de 
l’Ajuntament apostem per oferir 
una major i millor atenció a la ciu-
tadania, ja que tenim clar que 
l’Administració ha d’estar al servei 
dels ciutadans, i no a l’inrevés. Per 

això, m’agradaria comunicar-vos que estem treballant per posar en 
marxa una Oficina d’Atenció Ciutadana i que en aquests moments 
hem dut a terme alguns canvis significatius:

1) Hem ampliat l’horari d’atenció ciutadana de les oficines de 
l’Ajuntament. L’Ajuntament ja no inicia l’atenció a les persones a les 
11 sinó a les 9 hores, cosa que ens sembla més raonable i que s’ajusta 
més a les necessitats de la ciutadania.
2) També obrim els dimecres a la tarda. A partir del mes de febrer, 
a més dels dilluns a la tarda, obrim l’atenció ciutadana els dimecres 
de 16 a 19 hores.
3) Hem iniciat el procés per implantar la certificació de qualitat ISO 
9001 a la nova Oficina d’Atenció Ciutadana, i en al Cos de la Policia 
Local, per tal de millorar el servei en tot allò que es pugui i tendir cap 
a un model de policia de proximitat, que creiem que és el que convé 
al nostre poble.
4) Redistribució de l’edifici consistorial per tal d’acollir l’Oficina  
d’Atenció Ciutadana i adequar les instal·lacions policials. En els 
propers mesos hem d’escometre una reforma que culminarà aquesta 
intervenció municipal. 

Espero que trobareu encertades aquestes iniciatives, que apliquem amb 
la voluntat d’avançar en la qualitat dels serveis que ofereix l’Ajuntament 
i millorar en l’atenció que tots els ciutadans de Tona us mereixeu.

Cordialment,

SALUTACIÓ REGIDORIES
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Josep Salom i Ges
Alcalde
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ESPECIAL PRESSUPOST MUNICIPAL 2008 I 
ESTAT DE COMPTES DE L’AJUNTAMENT

Us presentem, tal com ens vam 
comprometre en l’anterior Butlle-
tí, les dades principals del pressu-
post de l’Ajuntament per al 2008, 
i l’estat de comptes. Hem esperat 
a tenir totes les dades amb els 
exercicis tancats i a tenir els 
pressupostos del 2008 aprovats 
per poder oferir les xifres amb 
absoluta fiabilitat.

Ens ha tocat gestionar una situa-
ció delicada i a sobre en un mo-
ment de crisi econòmica. Per això, 
us exposem també resumidament 
quines són les principals mesures 
que hem dissenyat (algunes ja es-
tan en marxa i altres les anirem

desenvolupant en els propers 
mesos); són mesures d’estalvi, de 
control de la despesa, de millora 
de la gestió, de millora en l’eficàcia 
i l’eficiència en la prestació dels 
serveis públics, etc. Estem intro-
duint criteris de professionalitat 
i de gestió pública moderna en el 
nostre Ajuntament. La prioritat 
de l’equip de govern en els primers 
mesos de legislatura ha estat 
conèixer exactament la situació 
econòmica de l’Ajuntament i dis-
senyar un pla de sanejament que 
ens permeti redreçar la situació 
en un parell o tres d’anys, en fun-
ció també de com evoluciona 
l’economia.

Finalment, també hi ha un resum 
referent a les principals inversio-
ns que vam trobar embastades, 
en quin estat estaven i què hi hem 
fet per gestionar-les de la millor 
forma possible.

Sebastià Bruch i Buixaderas
Regidor d’Hisenda
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ESPECIAL PRESSUPOST MUNICIPAL 2008 I 
ESTAT DE COMPTES DE L’AJUNTAMENT

Butlletí 
d’informació Municipal

1. Pressupost General 
de l'Ajuntament 2008

		INGRESSOS	 EUR	
I	 Impostos directes	 2.371.457,38	

II	 Impostos indirectes	 238.000,00	
III	 Taxes i altres ingressos	 7.859.351,87			

Taxes	 (1.792.388,67)			
Contribucions especials	 (6.066.963,20)	

IV	 Transferències corrents	 2.389.600,40	
V	 Ingressos patrimonials	 13.510,33	

VI	 Alienació d'inversions reals	 504.359,74	
VII	 Transferències de capital	 1.458.926,16	
IX	 Variació de passius financers	 255.538,65		

TOTAL	 15.090.744,53

DESPESES	 EUR	
IX	 Remuneracions de personal	 2.956.155,90	
II	 Compra béns corrents i serveis	 3.096.399,96	

III	 Interessos	 190.592,07	
IV	 Transferències corrents	 539.767,26	
IX	 Inversions reals	 8.052.290,69	
IX	 Variació de passius financers	 255.538,65		

TOTAL	 15.090.744,53

Percentatge de les despeses del pressupost 
ordinari per capítols (any 2008)

Percentatge dels ingressos del pressupost 
ordinari per capítols (any 2008)
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ESPECIAL PRESSUPOST MINICIPAL 2008 I 
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Inversions previstes per al 2008

Denominació dels projectes tècnics	 import

Urbanització ampliació Sector Ind. Goules	 2.955.116,74

Urbanització unitat d'actuació núm.4	 2.111.846,46

Urbanització carrer Antoni Figueras	 2.000.000,00

Escola de música	 262.902,47

Mobiliari i estris (Can Licus, 
Escoles Bressol, Escola de música, etc.)	 132.601,20

Adequació part enllument públic	 100.000,00

Reposició asfàltica carrers	 100.000,00

Sala polivalent La Canal	 100.000,00

Geotèrmia zona esportiva	 68.870,22

Maquinària, instal.lacions i estris	 58.240,05

Desplegament xarxa inalàmbrica	 33.263,88

Edifici Ajuntament	 30.000,00

Instal.lacions xarxa d’aigua	 20.000,00

Pavelló d’Esports (vestidors pavelló 2)	 20.000,00

Edificis i altres construccions.diversos	 11.700,00

Redacció projectes	 10.600,00

Equips per processos d’informació	 10.500,00

Elements decoratius nadalencs	 10.000,00

Clavegueram	 9.095,62

Altres	 7.554,05

Total	 8.052.290,69

Despeses
En els quatres anys anteriors, la despesa 
s’ha augmentat un 16’5% de mitjana. En 
aquest primer any dedicarem tots els 
esforços per reduir un punt aquest incre-
ment. Aquest serà un primer pas per re-
conduir aquesta inèrcia ascendent.

Evolució de les despeses liquidades del 
període 2003-2007 i previsió 2008

2. Evolució històrica 
dels Comptes Municipals

2.1. Pressupost ordinari

Ingressos
El creixement urbanístic d’aquests darrers 
anys han impulsat un increment econòmic 
en general, i així queda reflectit  en el volum 
d’ingressos municipals dels últims exercicis. 
Ara aquesta tònica ha canviat i si la mitjana 
d’augment del període 2004-2007 ha estat 
d’un 12’9%, la previsió feta per aquest any 
és d’un 7’8%. 

Evolució dels ingressos liquidats 
del període 2003-2007 i previsió 2008
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Percentatge de les despeses ordinàries per capítols 2003 i 2007

 En aquests gràfics, corresponents 
al 2003 i 2007, podem veure el que 
representa cada capítol, en relació 
a la despesa ordinària total. Una 
partida important és la de perso-
nal, que per l'estructura actual 
s'ha fet necessària i gairebé ina-
movible. En aquest període ha pu-
jat 7 punts (del 37% al 44%). 
Les despeses financeres, que són 
el cost de l'endeutament per 
afrontar part de les inversions, 
tenen una repercussió relativa-
ment baixa en el total de la despe-
sa. Les transferències són diners 
que es destinen al Casal d'Avis, 
Centre de Formació, entitats cul-
turals i esportives etc. No ha so-
fert variació.

I arribem al capítol de "Compres 
de béns corrents i serveis", el qual 
desglossem en dues parts dife-
renciades, i anomenarem: Serveis 
1 i Serveis 2.

*Els serveis 1, que representen 
el 31% i el 33% en els dos exercicis 
analitzats, són els "d'obligat com-
pliment": neteja de carrers i edi-
ficis públics, subministrament 
d'electricitat, assessoraments, 
assegurances, combustible, gas, 
aigua, etc.

*Els serveis 2, que ha passat d'un 
26% al 16% en 4 anys, i que és la 
part del pressupost que cada regi-
doria administra en funció de les 
necessitats de la població, es des-
tina principalment a manteniment 
d'edificis (pavellons esportius, Sala 
la Canal, escoles i altres edificis 
públics), manteniment de carrers, 
jardineria, festes populars, esdeve-
niments culturals i esportius, ser-
veis socials, etc. Cal esmentar que 
aquests no són serveis de segona. 
I aquesta situació fa que no s’hi 
poguin destinar els recursos que 
seria desitjable i necessari.

El que sí és veritat, és que alguns 
no són d'execució fixa, però a tots 
no s'hi pot destinar els recursos 
necessaris.

S'observa clarament que els Ser-
veis 2 han fet una davallada equi-
valent a 10 punts, que han incre-
mentat les despeses de personal 
(7 punts), i els serveis 1(2 punts).

Tot i que l'actual situació no és la 
més òptima, aquesta és una ten-
dència que cal canviar a molt curt 
termini per tal d'avançar en els 
projectes socials i també en els 
de manteniment del nostre poble 
que, en definitiva, repercutirà en 
el benestar de tots.
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Creixement acumulat de les despeses ordinàries 
2003-2007.

Les despeses ordinàries en els darrers 4 anys van 
créixer un 84%, molt per sobre del 17% que va 
créixer la població.

Creixement acumulat dels ingressos i les despeses 
2003-2007

Evolució de les llicències d'obres (2004-2007)

Mentre que dels anys 2002 al 2006 s'ha mantingut 
molt alt el número de llicències d'obres, una font 
d'ingressos de vital importància per a l'Ajuntament, 
el 2007 el número de llicències d'obres i el número 
d'habitatges nous cau en picat a causa de la crisi del 
sector immobiliari. Una tendència que el 2008 encara 
s'agreujarà més. Així, els ingressos en matèria de 
llicències d'obres, en aquest darrer quadrienni ha sigut 
de 359.422 euros de mitjana (59.800.000 pessetes ). 
No cal dir que la situació ha sofert canvis, esperem 
que temporals i de curta durada, i, per tant, ja hem 
previst uns ingressos inferiors per aquest 2008.

D’aquests gràfics, que ens reflecteixen els diners ingressats, d'una banda, i els gastats en actuacions 
al poble, de l'altra, es dedueix que l'augment percentual dels ingressos dels últims quatre anys és d'un 
62,2,%; i les despeses es van incrementar a raó d'un 84% (veure gràfic següent). El diferencial, doncs, 
és d'un 21,8% de més despesa que ingressos. És evident que aquesta situació hauria estat insostenible 
de no ser per un romanent (estalvi) que al final d'aquest període ja s'havia exhaurit. S'ha creat una 
estructura amb una despesa que s'ha d'afrontar, sense el coixí d'un romanent que ja no tenim. És, doncs, 
una situació realment difícil.
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Creixement acumulat de les despeses de la plantilla de treballadors (2003-2007).

Entre els anys 2003 i 2007 les despeses de personal van créixer un 119%, mentre que el creixement 
demogràfic va ser del 17%. No sembla que sigui un creixement proporcionat al creixement de la població.

Evolució de la plantilla de treballadors (2000-2008).

Els últims anys ha anat creixent la plantilla de treballadors, de 59 l'any 2000 a 116 el 2006, gairebé el 
doble. Com es pot veure, el 2008 hem aturat aquest creixement i hem aprovat una plantilla de 101 
treballadors, per sota de les dades dels darrers anys. En els propers anys ens proposem mantenir aquesta 
política de contenció.
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2.2. Romanent

Evolució del romanent pressupostari 
(2002-2007).

El romanent és quelcom molt important, són els 
diners que queden a l'Ajuntament de la diferència 
entre ingressos i despeses. És important, en anys 
de bonança econòmica, procurar que quedi roma-
nent per poder fer front a les despeses quan hi 
hagi una situació de crisi com l'actual. 

L'Ajuntament de Tona ha passat de tenir 
1.425.943,29 de romanent el 2002 a 40.054,36 ¤ el 
2007. En només 5 anys, s'ha esvaït un 97,2% 
d'aquest romanent.

Evolució del romanent pressupostari en relació als 
ingressos (2002-2007).

Els darrers anys, mentre augmentaven molt els 
ingressos per efecte sobretot de la construcció, 
es va gastar tot el romanent que hi havia (1.425.000 
¤ en 4 anys, 237.256.000 ptes). Hauria sigut conve-
nient mantenir aquest estalvi per fer front a una 
situació de crisi econòmica que ja fa temps que 
s’estava anunciant. 

Com es pot veure en el gràfic següent, mentre els 
ingressos han augmentat un 74,4%, el romanent 
s'ha reduït en un 97,2%. Semblaria que si creixen 
els ingressos com ho han fet els darrers anys, el 
romanent també hauria de créixer, o almenys no 
gastar-se com ha succeït.

Totes les dades exposades han estat extretes dels informes oficials dels pressupostos liquidats i 
pressupostos generals de l'Ajuntament i estan a disposició de tota la ciutadania.

Com veieu, la situació econòmica municipal no és fàcil, però estic convencut quue ens en sortirem perquè 
tenim un equip preparat per fer-ho; perquè hem près les mesures adequades per canviar el rumb en la 
bona direcció.

Sebastià Bruch i Buxaderas
Regidor d’Hisenda
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Butlletí 
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L'equip de govern de l'Ajuntament hem actuat amb responsabilitat i amb celeritat. Primer, conèixer 
amb exactitud i profunditat l'estat real de les finances municipals. I després planejar una estratègia 
perquè al llarg dels quatre anys de la legislatura siguem capaços de deixar l'Ajuntament 
sanejat i que funcioni amb paràmetres de gestió pública de màxima professionalitat, 
introduint conceptes i mecanismes que primin l'eficàcia i l'eficiència.

A continuació us fem un resum de les principals mesures que hem planejat per 
aconseguir aquests objectius i que anirem aplicant progressivament.

1. Mesures de control de la despesa corporativa
Millora de l'eficiència

1.1. Telecomunicacions

Telefonia mòbil:
Establir un únic contracte (Ens hem acollit a un contracte Corporatiu específic pels ajuntaments).

> Tindrem més descomptes.
> Més control de la despesa.
> Baixaran els costos de consum.

Telefonia fixa:	
Ens estem preparant per operar amb la xarxa sense fils municipal e-tona.net; per fer-ho, hem definit 
un projecte d’autoprestació de les necessitats de telecomunicacions dels serveis municipals.

> Tindrem menys línies telefòniques, per tant disminuiran les despeses fixes.
> Baixarem els costos consum (telefonia IP) entre un 40 i un 60%. 
> A través de la web els ciutadans podran disposar d'un servei per efectuar trucades gratuites a qualsevol 
dependència municipal. 

Internet:	
Centralitzar del control de les necessitats corporatives.

> Menys línies ADSL  (Baixaran les despeses fixes).
> Integració de nous serveis (línies de backup).
> Baixaran els costos de consum.

Fe
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1.2. Xarxa Informàtica

Impressió, copisteria i digitalització: 
Hem substituït el reguitzell d'impressores petites que hi havia,  amb la despesa de manteniment i de 
consumibles que això representa, per 3 grans impressores multifunció (impressora, fotocopiadora, 
escànner i fax).

> Menys equips d’impressió.
> Baixaran els costos de consum (passem de pagar consumibles a pagar un preu per còpia, 
segons el tipus de còpia).

Centralitzar les unitats de control:
Centralitzar el control dels servidors en una única instal·lació per assegurar la protecció
dels equips i de les dades.

> Més control dels serveis oferts.

Licitar un contracte de manteniment que inclogui la tipologia dels serveis existents.

> Baixaran les despeses de manteniment.

1.3. Energia (elèctrica i gas)	

Consum i climatització dels edificis i equipaments corporatius:
Analitzar l’estat dels equips de climatització i els nivells de consum dels edificis i equipaments municipals 
i establir les mesures correctores.
Licitar un contracte de serveis energètics que incorpori les inversions necessàries per aconseguir 
millores de l'eficiència energètica a tots nivells.

> Menys despeses de manteniment.
> Baixarà el consum energètic.
> No haurem de contractar personal nou.
> Solució ambientalment més sostenible.

Enllumenat públic:
Analitzar l’estat dels quadres de control, les lluminàries i establir el conjunt de mesures correctores que 
cal introduir.
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Licitar un contracte de serveis energètics que incorpori les inversions necessàries per aconseguir 
millores d’eficiència energètica a tots nivells.

> Menys despeses de manteniment.
> Baixarà el consum energètic.
> Solució ambientalment més sostenible.
> Major seguretat dels equips.
> Major seguretat per a les persones.
> Més i millor enllumenat dels carrers.

1.4. Neteja

Neteja viària: 
Subrogar el servei de neteja viària a la Mancomunitat La Plana (igual que la recollida d'escombraries).

> Menys despeses de manteniment de béns d’equip.
> Menys cost del servei.
> Millor servei –poble més net-.

Neteja equipaments públics:
Unificar totes les necessitats de neteja dels equipaments i edificis públics en una única licitació.

> Menys cost del servei.
> Menys costos laborals.

1.5. Assegurances

Assegurances de béns i serveis municipals:
Establir tipologies de béns assegurats i concentrar els proveïdors per a cada grup.

> Menys cost del servei.
> Millors prestacions i cobertures.

1.6. Plantilla de treballadors i treballadores

Control de les hores extraordinàries:
Establir un sistema comú per a la realització d’hores extraordinàries per al conjunt dels treballadors que 
fins ara no hi era.
Limitar les hores extraordinàries cenyint-les al límit legal.

> Menys costos laborals.
> Millor organització administrativa.
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Optimitzar la dimensió de la plantilla:
Establir una política de contenció del capítol de personal que inclogui mesures de racionalització de la 
plantilla i del seu rendiment.
Procedir a regular situacions actualment irregulars. 

> Limitar la contractació de personal nou.
> Menys costos laborals.

2. Mesures de control de la gestió corporativa.
Millora de l'eficàcia

2.1. Corporació Municipal

Control de la gestió municipal:
Establir un seguit de mesures de control en el procés d’execució de les despeses en les diferents 
regidories.

> Millor organització administrativa.
> Més fàcil de controlar les despeses.

Atenció ciutadana:
Ampliar horaris i serveis: Hem passat d'obrir de 11 a 15h i els dilluns a la tarda a obrir de 9 a 14h i dilluns 
i dimecres a la tarda. Instaurar un sistema de gestió de la qualitat ISO 9001:2002, per oferir una millor 
atenció als ciutadans.

Remodelar les instal·lacions per tal de millorar l'espai d'atenció ciutadana.
Posar en marxa una Oficina d’Atenció Ciutadana.

> Major optimització dels recursos humans.
> Millor atenció als ciutadans.

Cos de Policia:
Desenvolupar les funcionalitats d’una policia de proximitat.
Adequar la dotació de recursos policials i de gestió.
Instaurar un sistema de gestió de la qualitat ISO 9001:2002 per millorar el servei als ciutadans.
Adequar les instal·lacions policials.

> Millor servei als ciutadans.
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2.2. Fundació Can Codina

Centralitzar el conjunt de polítiques de gent gran a través de la Fundació Can Codina. Fins ara la gestió 
del Casal d'Avis i dels habitatges tutelats anava per separat. Ara s'ha unificat per optimitzar els recursos 
i per sentit comú, ja que en tots dos casos es tracta de serveis a les persones grans.

Casal d’Avis:
Millorar la funcionalitat de les instal·lacions del Centre de Dia.
Adequar despatxos de gestió.
Adequar la xarxa informàtica i afavorir l’accés a la xarxa sense fils corporativa.

Habitatges Tutelats:
Passar la gestió dels habitatges tutelats a la Fundació Can Codina.
Això permetrà optimitzar els recursos oferint un millor servei perquè es centralitzarà tota l'atenció a 
la gent gran en un únic organisme.

2.3. Escola d’Hostaleria d’Osona

Adopció de noves eines de gestió:
Crear una Fundació que incorpori la implicació d’altres agents institucionals i que permeti la interrelació 
dels equipaments públics municipals amb els serveis del Departament d’Educació.

Desenvolupament de nous projectes:
Definir un projecte paral·lel on la Fundació estableixi vincles de col·laboració amb el sector de l’hostaleria, 
la gastronomia i el teixit econòmic en general; i que inclogui, entre d’altres, la vertebració d’activitats 
en l’àmbit de la cultura, el turisme i la gastronomia.

> Menys costos laborals i estructurals per a l’Ajuntament.
> Més activitats i serveis relacionats amb l'Escola d'Hostaleria
> Major potencial de desenvolupament econòmic i turístic de Tona i la comarca.

2.4. Camp de les Lloses

Adopció de noves eines de gestió:
Crear una Fundació que incorpori la participació d’altres agents i que permeti potenciar la col·laboració 
públic-privat.

> Menys costos estructurals per a l'Ajuntament.
> Més activitats i difusió d'aquest recurs.
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PROJECTES EN CURS

Malgrat la delicada situació econòmica que us hem exposat, quan el nostre grup 
es va fer càrrec de l’Ajuntament encara ens vam trobar una sèrie de projectes 
en curs, alguns més avançats que altres, però que sumats pugen uns 3,5 milions 
d’euros. A continuació us expliquem cada un dels casos, com ho vam trobar i 
què hi hem fet.

Can Licus

Com estava?
El projecte de rehabilitació de Can 
Licus es va adjudicar a l’empresa 
Agbar el 2004, però al cap d’un 
temps se li va rescindir el contrac- 
te perquè no funcionava. Poste-
riorment es va fer un nou projecte  
i es va adjudicar a l’actual empresa 
(Construccions Ferrer) 2 dies 
abans de les eleccions. Creiem que  
un projecte d’aquesta envergadu-
ra no s’havia d’adjudicar 2 dies 
abans d’unes eleccions sinó que 
valia la pena esperar per veure 
com ho volia enfocar el nou equip 
de govern.

Tot i que ara està a punt 
d’acabar-se i el resultat final serà 
molt positiu per a Tona, ha estat 
un projecte molt difícil de gestio-
nar: en primer lloc, per les carac-
terístiques de l’edifici. Tothom 
coincideix que hauria estat millor 
i més barat derruir-lo i tornar-lo  
a construir que no pas rehabili-
tar-lo com s’ha fet. En segon lloc, 
per les mancances que tenia el 
projecte; en posarem només uns 
exemples il·lustratius: hi havia

pressupostat treure les teules 
velles però no posar-hi les noves 
(hem hagut de suplementar-ho

amb 8.000 euros més); hi havia 
dibuixats dos bucs d’assaig (un 
de 9m2 i l’altre de 13m2) però no 
estaven pressupostats, de mane-
ra que hauríem hagut d’afegir-hi 
80.000 euros més; el mobiliari no 
hi era comptat, de manera que 
l’hem hagut d’afegir aquest any.

El resultat de tot això és que 
aquesta obra estava prevista per 
al 2005 i s’acabarà el 2008, i que 
havia de costar 450.000 euros i 
en costarà prop d’un milió.

Què hem fet?
Retocar el projecte per donar-li 
coherència i un ús que sigui 
d’utilitat per a molts ciutadans. 
Així, els nous usos que tindrà 
aquest equipament quan estigui 
acabat (probablement aquest 
mes de maig) són els següents:

> Planta baixa: Punt Jove. Com-
prèn oficina d’atenció als joves, 
sala d’ordinadors, sala polivalent 
per fer-hi exposicions, xerrades, 
conferències, trobades, etc., es-
pai destinat a oci, etc.

> Planta primera: Ludoteca i des-
patxos per a les entitats i asso-
ciacions que els necessitin, així 
com una sala amb armaris tancats 
perquè les entitats hi puguin

Façana de Can Licus
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deixar la seva documentació.

> Planta segona: Escola d’Adults. 
Tota la planta serà per a l’escola 
d’adults; això ens permetrà donar 
una utilitat única a la planta, mi-
llorar les condicions de l’actual 
escola d’adults i descongestionar 
el segon pis de l’Ajuntament, on 
fins ara hi havia les aules d’adults.

.Espai sotacoberta: Magatzems 
perquè les entitats hi puguin 
guardar les seves coses: vestits, 
eines, etc.

El cost total d’aquesta obra 
s’apropa al milió d’euros. La segona 
adjudicació es va fer per 720.000 
euros; aquí hi hem d’afegir els 
230.000 euros que ja s’havien gas-
tat prèviament; i hem d’afegir-hi 
també el que hem hagut de suple-
mentar per les mancances del pro-
jecte, pel mobiliari, etc. Per fi-
nançar aquesta obra s’han rebut 
uns 450.000 euros de subvencions 
(Diputació i Generalitat). La resta  
és a càrrec del municipi.

Camp de futbol de gespa artificial 
i pistes d’atletisme

Com estava?
Estava mig embastat. Hi havia el compromís de fer el camp de 
futbol nou i les pistes d’atletisme i expectatives sobretot en les 
entitats esportives, però no hi havia el projecte fet. L’obra estava 
pressupostada en 920.000 euros i de recursos hi havia: 67.000 euros 
d’una subvenció de la Generalitat per al camp de futbol, i 15.000 
euros de la Diputació per a les pistes d’atletisme. La resta s'havia 
de pagar amb un crèdit.
Les plaques solars del pavelló d’esports i de la piscina fa sis anys 
que no funcionen. A part de la inversió perduda, mai no es va informar 
a la ciutadania d’això. Per a l'actual equip de govern va ser tota una 
sorpresa desagradable assabentar-nos d'aquest fet. 

Què hem fet?
• Redactar i adjudicar el projecte tan ràpidament com vam poder. 
Les obres estaran acabades aquest juny. Destinar-hi una subvenció 
de 60.000 euros que teníem per a l'ampliació de la biblioteca (més 
endavant s'explica aquest altre projecte). Hem aconseguit un “crèdit 
tou” de la Diputació de Barcelona de 650.000 euros, amb què 
l'Ajuntament s'estalviarà més de 100.000 euros en interessos. 
• Negociar amb el Consell Català de l’Esport perquè l'obra entri en 
la convocatòria de subvencions del 2008. Per aconseguir-ho ha 
calgut adaptar el projecte a les homologacions vigents, cosa que 
ha endarrerit una mica les obres. Val a dir que hem tingut el valuós 
recolzament de la Federació Catalana d’Atletisme.

• Hem impulsat un projecte de geotèrmia 
pioner a Europa,  (només hi ha un altre camp  
a tot Europa amb aquest sistema), que ens 
permetrà escalfar l’aigua dels vestidors, de 
les piscines, dels pavellons, i l’aigua sanitària 
d’aquestes instal·lacions. També ho deixarem 
a punt per a l’aigua de la futura piscina 
coberta. Aquesta actuació ha merescut una 
subvenció de 23.000 euros  de l’Institut Català d’Energies Renovables  
de la Generalitat i hem estat seleccionats per la Fundació Caixa de 
Terrassa com a projecte innovador en l’àmbit de les energies reno-
vables, i ens han atorgat una subvenció de 25.000 euros.
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Escola d’Hostaleria

Com estava?
És un projecte que pot arribar a ser de primer ordre per a Tona 
i la comarca, però tal com està ara és ruinós per a l'Ajuntament:
• La rehabilitació de l'actual edifici va costar 450.000 euros, que  
va pagar integrament l’Ajuntament (any 2006).
• El Dept. d’Educació de la Generalitat, en virtut d’un conveni que 

va signar amb l’Ajuntament, 
es fa càrrec del personal 
docent. Però, l’Ajuntament 
suporta tota la resta de 
despeses: manteniment, 
aigua, llum, telèfon, admi-
nistració, etc. Això suposa 
una despesa anual de 
120.000 euros .  No ens 
sembla lògic que la Gene-
ralitat faci un mòdul de 
formació professional en un 
espai municipal, anant totes 

les despeses a càrrec del municipi. A més, es preveia un ampliació 
de l’edifici: 600.000 euros més i, novament, a càrrec de l’Ajuntament 
(calia fer, doncs, un nou crèdit!).

Què hem fet?
• Acabar la redacció del projecte d'ampliació i aprovar-lo, però 
de moment no l’executarem si no aconseguim finançament extern, 
ja que seria una manca de responsabilitat hipotecar més 
l’Ajuntament.
• Presentar el projecte a diverses administracions per mirar de 
trobar recursos per executar-lo.
• Negociar amb el Consell Comarcal d’Osona perquè el presentin 
al programa de subvencions Xarxa de Muncipis de la Diputació 
de Barcelona, ja que creiem que l’escola ha de tenir abast comarcal.
• Estem treballant per crear una fundació, representada per 
diverses institucions i emprees, amb l'objectiu de potenciar pro-
jectes i activitats que vagin més enllà dels estrictament formatius 
i que l'Ajuntament no hagi de suportar uns costos tan elevats.

Ampliació de la Bibliote-
ca Caterina Figueras

Com estava?
Hi havia un avantprojecte d’am-
pliació per al 2008, pressupostat 
en 1.200.000 euros. Aquest pro-
jecte es va publicar al DOGC una 
setmana abans de les eleccions.

Es disposava d'una subvenció de 
72.000 euros de la Generalitat. La 
resta, com sempre, havia de ser 
a càrrec de l'Ajuntament.

Què hem fet?
De moment hem aparcat el pro-
jecte perquè no és possible fi-
nançar-lo amb els recursos ac-
tuals. Tot i que l’ampliació és 
convenient, ara per ara, la biblio-
teca funciona molt bé i hi ha altres 
necessitats que hem d'atendre.

Buscarem finançament extern 
perquè l’ampliació es pugui tirar 
endavant en el futur.
























































